

Curriculum vitae

Amissi Melchiade Manirabona, Assistant Professor

Education

Doctor of Laws (LL.D.) – Université de Montréal
Masters of Laws (LL.M.) – Université de Montréal
Masters – UNB Bénin
Licence – UNB Bénin

Affiliations

Canadian Centre for International Justice – Secretary of the Montreal Working Group
International Centre for Comparative Criminology
Centre for the Law of Business and International Trade

Areas of Expertise

Penal law
Economic and financial penal law
Business law

Areas of Interest

Penal liability of individuals and corporations
Economic/white collar crimes: corruption; money laundering; fraud; cartels
Environmental crimes
International crimes: genocides; crimes against humanity; war crimes; aggressions
Compliance and social responsibility of multinationals

Courses Lectured

DRT 1505 – General Penal Law I
DRT 6853 – International Penal Law
DRT 6830D – Laws Governing Multinationals

English Publications

BOOKS

WEMMERS, JO-ANNE & AMISSI MANIRABONA. "Defining Victims: A Proposed Typology for Victims of War Crimes" in Iliia BANTEKAS (ed.). *International Criminal Law and Criminology*. UK: Cambridge University Press (2014): (TBD).

MANIRABONA, AMISSI & JO-ANNE WEMMERS. "It Doesn't Go Away With Time: Victims need for reparation following crimes against humanity" in Jo-Anne WEMMERS (ed.). *Reparation for Victims of Crimes Against Humanity: Frontiers of Criminal Justice*. UK: Routledge (2014): (TBD).

MANIRABONA, AMISSI. "Attribution of Criminal Responsibility to Corporations in Canadian Law" in Ivan Tchotourian (ed.). *Company Law and CSR: Convergence or Divergence? A Comparative Approach about the New Challenge of Law*. Brussels: Bruylant, 2013.

ARTICLES

WEMMERS, JO-ANNE & AMISSI MANIRABONA. "Regaining Trust : The Importance of Justice for Victims of Crimes Against Humanity." *International Review of Victimology* (2014).

MANIRABONA, AMISSI & JO-ANNE WEMMERS. "Specific Reparation for Specific Victimization: A Case for Suitable Reparation Strategies for War Crimes Victims in the DRC." *International Criminal Law Review* 13 (2013): 977-1012.

MANIRABONA, AMISSI & FRANÇOIS CRÉPEAU. "Enhancing the Implementation of Human Rights Treaties in Canadian Law: The Need for a National Monitoring Body." *Canadian Journal of Human Rights* 1(1) (2012): 25-60.

French Publications

BOOKS

Entreprises multinationales et criminalité environnementale transnationale : Applicabilité du droit pénal canadien, Cowansville: Éditions Yvon Blais (2011).

MANIRABONA, AMISSI. "Actus reus" in Simon ROY et Marie-Pierre ROBERT (eds.). *JurisClasseur Québec, coll. Droit pénal général*, Fascicule 2 (loose sheets), Montreal: LexisNexis Canada, 2013.

ARTICLES

MANIRABONA, AMISSI. "La détermination de la peine pour les entreprises condamnées pour négligence criminelle en milieu de travail : Un commentaire critique des premières décisions judiciaires." *Cahiers de droit* 54(4) (2013).

MANIRABONA, AMISSI. "La responsabilité civile des entreprises pour complicité aux violations des droits humains à l'étranger : Au-delà de l'exception du Forum non-conveniens en droit québécois." *Journal européen des droits de l'homme* 2013/3 (2013): 434-457.

MANIRABONA, AMISSI. "La complicité par omission: une analyse critique de l'arrêt *Rochon c. La Reine*." *Revue générale de droit* 42 (2) (2012): 729-761.

MANIRABONA, AMISSI. "Le nouveau standard d'intention requise en cas d'aide ou d'encouragement au meurtre : Analyse de l'arrêt *R. c. Briscoe*." *Cahiers de droit* 53 (1) (2012): 109-129.

MANIRABONA, AMISSI. "Quelle réparation pour les victimes des crimes internationaux résidant au Québec?" *Journal International de Victimologie* 9 (3) (2011): 403-412.

MANIRABONA, AMISSI. "L'affaire *Trafigura*: Vers la répression de graves atteintes environnementales en tant que crimes contre l'humanité?" *Revue de droit international et de droit comparé* 2011/4 (2011): 535-576.

MANIRABONA, AMISSI. "Vers la répression de la propagande haineuse basée sur le genre? : Quelques arguments pour une redéfinition de la notion de 'groupe identifiable' prévue au *Code criminel* ." *Cahiers de droit* 52 (2) (2011): 245-271.

MANIRABONA, AMISSI. "Vers la décrispation de la tension entre la Cour pénale internationale et l'Afrique : Quelques défis à relever." *Revue Juridique Thémis* 45 (2) (2011): 269-313.

MANIRABONA, AMISSI & IVAN TCHOTOURIAN. "Une évaluation critique de la première loi canadienne sur le développement durable." *Revue de droit d'Ottawa* 42 (1) (2010-2011): 29-69.

MANIRABONA, AMISSI. "La Cour pénale internationale et la prévention des atrocités en Afrique: Le difficile passage de la rhétorique à la réalité." *Revue du Barreau* 69 (2010): 277-315.

MANIRABONA, AMISSI. "La négligence criminelle en milieu de travail: Pour une application cohérente des nouvelles dispositions du *Code criminel*." *Revue générale de droit* 40 (2) (2010): 467-504.

MANIRABONA, AMISSI. "Le droit pénal des organisations face à l'internationalisation de la conduite criminelle: Le cas de la société *Anvil Mining Ltd* au Congo." *Canadian Criminal Law Review* 13:3 (2009): 217-246.

MANIRABONA, AMISSI. "Extension de la convention d'arbitrage aux non-signataires en arbitrage impliquant les sociétés en groupement." *Revue de Droit de l'Université de Sherbrooke* 38 (2008): 741-776.

Lectures

ENGLISH:

MANIRABONA, AMISSI. "The Impact of Time and Location on the Needs of Victims of Crimes Against Humanity : The Case of Haitian Victims of JC Duvalier's Regime" in *Reparation for Victims of Crimes Against Humanity : The Healing Role of Reparation*, Conference of the International Centre for Comparative Criminology. Montreal, October 25, 2012.

MANIRABONA, AMISSI. "Canadian Criminal Law as a Standardization Tool for International Criminal Law: The Case of the Crime of Aggression." *The first Dean Maxwell & Isle Cohen Doctoral Seminar in International Law*. McGill University. Montreal, June 28, 2010.

FRENCH:

MANIRABONA, AMISSI. "Introduction et présentation" in *Justice pour les victimes de la torture et des crimes contre l'humanité: Le cas d'Haïti*. Symposium of the Canadian Centre for International Justice. Faculty of Law, Université de Montréal. Montreal, June 26, 2013.

MANIRABONA, AMISSI. "Justice, rétribution et réparation pour les victimes des crimes contre l'humanité" in *Justice pour les victimes de la torture et des crimes contre l'humanité: Le cas d'Haïti*. Symposium of the Canadian Centre for International Justice. Faculty of Law, Université de Montréal. Montreal, June 26, 2013.

MANIRABONA, AMISSI. "Criminalité environnementale transnationale" in *Justice pénale internationale, le développement durable et l'application des traités*. Symposium on International Penal Justice and Sustainable Development of the Centre for International Sustainable Development Law (CISDL). McGill University. Montreal, May 31, 2013.

MANIRABONA, AMISSI. "La contribution de la diaspora à la mise en place et au fonctionnement de la justice transitionnelle." Conférence sur la justice transitionnelle au Burundi. Montreal, April 27, 2013.

MANIRABONA, AMISSI. "Les stratégies de minimisation de la peine par les entreprises criminellement responsables." Conference of the International Centre for Compared Criminology (ICCC). School of Criminology, Université de Montréal. Montreal, March 19, 2013.

MANIRABONA, AMISSI. "Introduction et présentation" in *Multinationales et Droits de la Personne : Accès des victimes au système de justice québécois*. Symposium of the Canadian Centre for International Justice (CCIJ). Faculty of Law, Université de Montréal. Montreal, November 30, 2012.

MANIRABONA, AMISSI. "Quelle réparation pour les victimes de la criminalité environnementale transfrontalière?" Cours de Victimologie avancée. School of Criminology, Université de Montréal. Montreal, November 23, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "Le droit pénal canadien face à la criminalité environnementale transfrontalière : quelle responsabilité pour les entreprises multinationales?" Conference of the ICCC. Montreal, October 18, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "Pour la prise au sérieux de la criminalité environnementale transnationale" in *Questions internationales - L'avenir de la criminologie, dialogues entre la recherche et la pratique*. Symposium for the 50th Anniversary of the School of Criminology. Faculty of Arts and Sciences, Université de Montréal. Montreal, April 15, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "Quelle réparation pour les victimes des crimes internationaux résidant au Québec?" in *Quelle victime? 50 ans de victimologie au Québec*. School of Criminology, Faculty of Arts and Sciences, Université de Montréal. Montreal, April 15, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "La responsabilité pénale des organisations." in *Cours de droit pénal* (Prof. Diane Labrèche), Faculty of Law, Université de Montréal. Montreal, March 31-April 1, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "La responsabilité pénale des organisations" in *Cours de droit pénal* (Prof. Nicolas Bellemare), Faculty of Continuing Education, Université de Montréal. Montreal, March 28-30, 2011.

MANIRABONA, AMISSI. "Le droit pénal international de l'environnement" in *Droit européen et international de l'environnement : le droit à la rescousse du climat*. Summer course hosted by CÉRIUM. Montreal, July 2, 2009.

MANIRABONA, AMISSI. "La responsabilité sociale pour les sociétés multinationales." Conférence-midi. Centre for the Law of Business and International Trade. Faculty of Law, Université de Montréal. Montreal, March 2009.

MANIRABONA, AMISSI. “Les crimes contre l’environnement commis par les sociétés canadiennes à l’étranger: Pourquoi le droit canadien devrait-il recevoir une application extraterritoriale?” Poster for the Symposium *La responsabilité sociale des entreprises et l’environnement* hosted by the Public Law Research Centre. Université de Montréal. Montreal, October 27-28, 2008.

MANIRABONA, AMISSI. “Le droit pénal canadien face aux crimes environnementaux commis à l’étranger par les sociétés canadiennes” in *Le carrefour entre les droits de la personne et notre terre*: Presentation at the 4th Annual Conference of Générations mondiales, AJCRDPM. University of Ottawa. Ottawa, February 2008.

Awards and Distinctions

Postdoctoral Fellowship – FQRSC (declined after qualifying as professor)

2010 APDQ Award for the best doctorate dissertation defended in the faculties of law in Quebec universities and the University of Ottawa

2010 Minerva Award for the best doctorate thesis in Quebec

Postdoctoral Fellowship – International Centre for Compared Criminology (ICCC)

Aisenstadt Fellow – McGill University

Ph.D. with a mention of excellence

Master’s with a mention of excellence

Outreach

Professor Manirabona acted as an external reviewer for various journals: *Criminologie*; *Cahiers de droit*; the *McGill Law Journal*; and the *McGill International Journal of Sustainable Development Law and Policy*. He also frequently gives interviews to national and international media on the topics of penal law; international penal law; and international environmental penal law. In addition, he serves as Secretary of the Montreal Working Group of the Canadian Centre for International Justice (ccij.ca).